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دولت برنامه دارد، در قالب طرح نهضت ملی مسکن 
400 هزار قطعه زمین برای ســاخت یک میلیون 
واحد مسکونی در سال 1402 به صورت گروهی 

و انفرادی به مردم اختصاص دهد.
دولت در راستای ساماندهی بازار مسکن در سال 1402 تحویل 
400 هزار قطعه زمین به صورت انفرادی و گروهی به متقاضیان 
مسکن در طرح نهضت ملی مسکن را هدف گرفته است.این 
میزان زمین برای ساخت یک میلیون واحد مسکونی در قالب 
نهضت ملی مسکن استفاده می شود. فرآیند واگذاری این زمین ها 

از خردادماه امسال آغاز شده و تا اسفند سال جاری ادامه دارد.
براساس اطلاعات به دست آمده از برنامه واگذاری 400 هزار 
قطعه زمین، اســتان های تهران، خراسان رضوی، اصفهان و 
فــارس، به ترتیب با واگذاری 32 هزار و 461، 32 هزار و 146، 
32 هزار 61 و 30 هزار 897 قطعه زمین، بیشــترین سهمیه 

تخصیص زمین به مردم را در اختیار دارند.
اســتان های آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، کرمانشاه و 

خوزستان نیز بین 20 الی 30 هزار قطعه زمین در اختیار مردم 
قرار می دهند.

مردم استان های هرمزگان، البرز، یزد، قم و زنجان در این برنامه 
دولت بین 10 هزار تا 20 هزار قطعه زمین دریافت می کنند.

سایر استان های کشور نیز به ترتیب بین یک هزار تا 10 هزار 
قطعه زمین به مردم واگذار خواهند کرد.

کمترین میــزان زمین واگذاری شــده در این برنامه نیز به 
اســتان های گلســتان، کهگیلویه و بویراحمد، کردســتان و 

چهارمحال و بختیاری اختصاص دارد.
 تامین زمین برای یک میلیون خانوار در سال 1402

در همین راستا، هادی عباسی قائم مقام وزیر راه و شهرسازی 
در طرح نهضت ملی مسکن به خبرنگار اقتصادی فارس گفت: 
توســعه اراضی شهری و واگذاری زمین های قابل سکونت به 
مردم از مهمترین برنامه های ما برای ساماندهی بازار مسکن در 
سال 1402 است و برآورد می شود و بیشتر از 1 میلیون خانوار در 

سال جاری صاحب زمین مسکونی شوند.

 جمعیت بعد از انقلاب بیش از 2 برابر شد
 اما مساحت کلانشهرها تغییر نکرد

به گزارش فارس، با وجود مســاحت پهنــاور ایران کمتر از 
نیم درصد از اراضی کشور به سکونت مردم اختصاص داده شده 
و کارشناسان اعتقاد دارند ارتقای این سهم به یک درصد می تواند 
برای همه مردم ایران زمینی به ابعاد 200 متر مربع به منظور 

سکونت فراهم کند.
طی سالهای اخیر محدود کردن اراضی شهری با سیاست هایی 
از جمله تعیین خط حریم شهری، سبب شده تا کلان شهرهای 
کشــور به بلندمرتبه ســازی روی بیاورند که همین مســئله 
 رفــاه اجتماعی را تحت تأثیــر قرار داده و به حداقل رســانده 

است.
طی ســالهای پس از انقلاب، با وجود دو برابر شدن جمعیت 
کشــور از ابتدای انقلاب مساحت کلانشهرهای کشور هیچ 
تغییری نکرده و همین مســئله یکی از دلایل نابسامانی بازار 

مسکن به شمار می رود.

اخبار کوتاه یکمیلیونخانوادهامسالصاحبزمینمیشوند

وزارت تجارت و بازرگانی انگلیس اعلام کرد: صادرات این کشور به ایران در چهار ماهه 
نخست سال جاری میلادی با رشد 25 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به 25 

میلیون دلار رسیده است.
وزارت تجارت و بازرگانی انگلیس در جدیدترین آمار خود اعلام کرد: مبادلات تجاری این کشور با ایران در 

چهار ماهه نخست سال جاری میلادی به 27 میلیون پوند برابر با 34 میلیون دلار رسیده است.مبادلات ایران و 
انگلیس در ماه های ژانویه تا آوریل 2023 با رشد 17 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده است. 
مبادلات دو کشور در ماه های ژانویه تا آوریل 2022 بالغ بر 23 میلیون پوند اعلام شده بود.واردات انگلیس از 
ایران در چهار ماهه نخست سال جاری میلادی 7 میلیون پوند معادل 9 میلیون دلار بوده که این رقم نسبت به 

مدت مشابه سال قبل تغییری نداشته است. اما صادرات انگلیس به ایران در ماه های ژانویه تا آوریل 2023 رشد 
25 درصدی داشته و به 20 میلیون پوند برابر با 25 میلیون دلار رسیده است. انگلیس در مدت مشابه سال قبل 
16 میلیون پوند کالا به ایران صادر کرده بود.بر اساس این گزارش در سال میلادی گذشته نیز ارزش تجارت دو 

کشور با رشد 72 درصدی نسبت به سال قبل از آن مواجه شده و به 696 میلیون پوند رسیده بود.

صادرات انگلیس به ایران با رشد 25 درصدی به 25 میلیون دلار رسید

مجری طرح هوشمندســازی یارانه آرد گفت: انحراف اصلی در 
مصارف آرد یارانه ای، قاچاق به خارج از کشور نیست، بلکه مقصد 
اصلی آرد یارانه ای به شکل گندم، آرد یا نان، در واقع دامداری ها، 

مرغداری ها و واحدهای پرورش ماهی هستند.
برخی مخاطبان خبرگزاری فارس با ثبت پویشــی در فــارسِ من با عنوان 
»ساماندهی نانوایی ها و اجرای کامل طرح نظارت برخط« خواستار پیگیری این 

مساله از مسئولان و پاسخگویی مسئولان شدند.
مخاطبان در این پویش نوشته اند: »با توجه به وضعیت خشکسالی جهانی و 
اوضاع نابسامان کشاورزی بخصوص در حیطه گندم همچنین اهمیت موضوع 
معیشت اکثریت مردم و وابستگی اقشار کم درآمد و کم برخوردار به مقوله نان 
و اینکه اقدامات انجام شده در این زمینه تا به امروز، با در نظر گرفتن توفیقات 
حاصل شده، نتوانسته به طور جدی و صحیح مانع قاطع از قاچاق آرد و یا بهبود 
کیفیت کامل و لازم نان و همچنین اصلاح عملکرد و جلوگیری از تخلف یعضی 
نانوایان دلالان سودجو شود. لذا لازم است دولت و دیگر دستگاه های ذیربط که 
قول اجرای طرح نظارت برخط به عملکرد نانوایان و مصرف سرانه نان شهروندان 
از طریق نصب و راه اندازی پایانه های هوشمند فروش در نانوایی ها را داده بودند، 
هر چه سریعتر مراحل تکمیلی این طرح را در سراسر کشور اجرا کرده و از این 
طریق بهبود کیفیت نان مصرفی مردم و ممانعت از تخلقات و سوءاستفاده های 

متخلفین این صنف را به نتیجه نهایی برسانند.«
خبرنگار اقتصادی خبرگزاری فارس در این زمینه با محمد جلال مشاورز وزیر 
امور اقتصادی و دارایی و مجری طرح هوشمندسازی یارانه آرد تماس گرفت، که 
وی گفت: مطالبه ارزشمند مخاطبان خبرگزاری فارس در بخش »فارس من« در 
مورد نارسایی های نظام توزیع آرد یارانه ای ، یکی از دغدغه های دولت سیزدهم 
بود که منجر به طراحی و اجرای طرح هوشمند ســازی توزیع آرد یارانه ای از 

اردیبهشت ماه 1401 شد.
به گفته جلال، اجرای این طرح به منظور مواجهه با همین معضل یعنی »خروج 
آرد یارانه ای از زنجیره تولید نان« آغاز شــد و این طرح در تلاش است تا بدون 
آزادسازی قیمت آرد )و به تبع آن بدون آزاد سازی قیمت نان که بخش مهمی از 
سبد مصرفی خانوار را تشکیل می دهد( و بدون ایجاد سهمیه بندی در مصرف نان 

مردم، هدر رفت آرد یارانه ای در زنجیره تولید نان را کاهش دهد.
جلال بیان کرد: نان مهم ترین کالای یارانه ای در بودجه دولت است و به دلیل 
یارانه ای بودن قیمت گندم و آرد برای مصارف خبازی، قیمت آن نسبت به قیمت 
آرد مصارف صنف و صنعت ) به عنوان مثال شیرینی پزی، نان صنعتی، تولید 
ماکارونی و غیره( 16 برابر کمتر است، این تفاوت قیمت به عامل مهمی برای 
خارج شدن آرد یارانه ای از زنجیره تولید نان تبدیل شده بود و این آرد یارانه ای 

به مقاصدی می رفت که قاچاق بخشی کوچکی از آن بود.
مجری طرح هوشمندسازی یارانه آرد معتقد است، برخلاف تلقی مخاطبان 
»فارس من«، انحراف اصلی در مصارف آرد یارانه ای، قاچاق به خارج از کشور 
نیســت، بلکه مقصد اصلی آرد یارانه ای )به شــکل گندم، آرد یا نان(، در واقع 
دامدارای ها، مرغداری ها و واحدهای پرورش ماهی هســتند که در پی افزایش 
قیمــت خوراک دام و طیور و غیره به مصرف گنــدم، آرد و نان یارانه ای روی 
آورده اند. چرا که فاصله 15 تا 20 برابری قیمت نســبت به خوراک دام و طیور 

وجود دارد.
وی همچنین گفت: در ردیف دوم نیز می توان به اســتفاده از آرد یارانه ای در 
تولیدات صنعتی، شیرینی فروشی ها و سایر موارد مشابه اشاره کرد. در ردیف های 
بعدی نیز که البته فاصله زیادی با مصارف ذکر شده دارد، می توان به قاچاق آرد 
به خارج از کشور اشاره کرد. در چنین شرایطی دولت سیزدهم تصمیم گرفت، 
از اردیبهشت 1401 یک زیرساخت داده ای جهت مقابله با این هدر رفت بزرگ 
یارانه ای ایجاد کند، به ویژه آنکه در ســال 1401 قیمت گندم مصارف صنف و 
صنعت نسبت به گندم تولید نان از 4 برابر به 16 برابر افزایش پیدا کرده و طبیعتا 
انگیزه برای خارج کردن گندم و آرد یارانه ای از زنجیره تولید نان به سمت سایر 
مصارف افزایش یافته بود و چنانچه راه حلی برای آن تدبیر نمی شد، امروز با خروج 
گسترده تر آرد یارانه ای از شبکه تولید نان مواجه بودیم و این مساله می توانست 

منجر به ایجاد چالش جدی در تامین نان یارانه ای برای مردم شود.
مجری طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان تصریح کرد: راه حل اساسی همان 
طور که بارها توضیح داده شــده است، اصلاحات غیر قیمتی و ایجاد شفافیت 
بود. از اردیبهشت ماه 1401 با آغاز اجرای طرح هوشمندسازی یارانه آرد، نصب 
کارتخوان های هوشــمند در نانوایی های سراسر کشور کلید خورد و طی 5 ماه 

بیش از 99 درصد نانوایی های کشور)حدود 78 هزار نانوایی( به این کارتخوانها 
مجهز شدند.

وی ادامه داد: شناورسازی سهمیه آرد نانوایی ها از بهمن ماه سال گذشته نیز 
مبتنی بر عملکردی که بر روی کارتخوان های هوشمند به ثبت رسیده بود، آغاز 
شد تا پیش از آن، هیچ ملاک مشخصی برای اختصاص آرد به نانوایان وجود 
نداشت و هر نانوایی، فارغ از اینکه چه میزان آرد را تبدیل به نان کرده و به مردم 
عرضه می کند، به میزان ثابتی سهمیه آرد دسترسی داشت؛ اما با اجرای طرح 
هوشمندسازی یارانه آرد و شناورشدن سهمیه آرد، هر نانوایی به میزانی که در دوره 
قبل نان تولید کرده و از طریق کارتخوان هوشمند به مردم عرضه کرده باشد، به 
علاوه درصدی بیشتر، می تواند در دوره جدید به آرد یارانه ای دسترسی پیدا کند.

به گفته جلال، تازه ترین آمار ثبت شده بر روی سامانه هوشمند، بیانگر آن است 
که با شناورشدن سهمیه آرد نانوایی ها ) یعنی تخصیص آرد مبتنی بر عملکرد دوره 
قبل(، سهمیه 75 درصد نانوایی های کشور افزایش پیدا کرده است. این موضوع 
نشان دهنده سلامت بیشتر نانوایان کشور است که از طرح هوشمندسازی یارانه 

آرد استقبال کردند و با افزودن به ساعت پخت نان ، آرد بیشتری هم گرفتند.
وی یادآور شــد، اثرات مثبت طرح هوشمندسازی یارانه آرد از بهمن ماه سال 
گذشته همزمان با شناورشدن سهمیه آرد از طریق نشانه هایی بروز و ظهور پیدا 

کرد. اولین نشانه، افزایش قیمت آرد در بازار دلالی بود.
به گفته جلال، آرد یارانه ای که از زنجیره تولید نان خارج می شد، با قیمتی کمتر 
از آرد آزاد در بازار دلالی به فروش می رفت. یعنی دلالان آرد نمی توانســتند با 

قیمتی نزدیک به قیمت آزاد آرد که سال گذشته کیسه ای 650 هزار تومان بود، 
آرد دولتی را بفروشند. قبل از اجرای طرح، قیمت هر کیسه)40کیلویی( آرد یارانه 
ای کــه دولت به نانوا حدود 50 هزار تومان تحویل می داد، در بازار دلالی بین 

200 تا 250 هزار تومان بود.
جلال افزود: شناورشدن سهمیه آرد نانوایان و ایجاد شفافیت در واحدهای نانوایی 
موجب شد، مخاطرات خارج کردن آرد یارانه ای از زنجیره تولید نان افزایش یابد 
و این مســاله منجر به کاهش عرضه آرد یارانه ای به بازار دلالی، و به تبع آن، 
افزایش قیمت آرد در بازار دلالی شد. به طوری که قیمت به بیش از 550 هزار 

تومان افزایش یافته است.
وی گفت: کاهش شدید قیمت مجوزهای نانوایی، نشانه دیگری از اثرگذاری 
طرح هوشمندســازی یارانه آرد است. قیمت مجوز که تا پیش از این به دلیل 
ســهمیه ثابت آرد یارانه ای، در استانهای مختلف تا چند میلیارد تومان خرید و 
فروش می شد، اکنون بین 50 تا 70 درصد کاهش پیدا کرده و قیمت مجوزی که 

6 تا 7 میلیارد بود،  امروز به کمتر از 100 میلیون تومان رسیده است.
مشاور وزیر امور اقتصادی یادآور شد: در کنار این موارد باید خدمت مخاطبان 
»فارس من« که اجرای طرح توزیع هوشــمند آرد یارانه ای را مطالبه کرده اند، 
عرض کنم که این طرح با قوت در حال اجراست و گام های آتی آن به تدریج به 
مردم عزیز و نانوایان شریف کشور اطلاع رسانی خواهد شد، از جمله گام های آتی 

طرح، اقداماتی در جهت افزایش کیفیت نان است.
وی گفت: به این منظور، برنامکی )شبکه ملی اعتبار، شما( برای مردم طراحی 
شــده است که به زودی با معرفی آن، مردم به ازای هر خرید نان از واحدهای 
نانوایی، می توانند بــا ورود به برنامک، دربــاره آن واحد نانوایی و کیفیت نان 
نظراتشان را ثبت کنند. مجموع نظرات مردم درباره هر واحد نانوایی، امتیازی را 
برای نانوایی خلق می کند و یکی از معیارهای تخصیص آرد یارانه ای و پرداخت 

کمک هزینه نانوایان خواهد بود.
جلال در پایان گفت: در واقع سیستم جریمه- پاداش در صدد آن است تا کیفیت 
تولید نان در کشور را افزایش دهد. البته ایده های دیگری نیز به منظور افزایش 
کیفیت نان در دست بررسی و تصمیم گیری است. که ان شالله گام به گام درباره 

آنها اطلاع رسانی صورت خواهد گرفت.

انحراف اصلی مصرف آرد یارانه ای در بخش دامداری و مرغداری هاست

 سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشــور گفت: پرونده مالیاتی 
4.6 میلیون نفر از صاحبان اصناف و مشاغل تعیین تکلیف شد.

مهدی موحدی بک نظر در مورد آخرین عملکرد تبصره 100 قانون مالیات های 
مستقیم گفت: تا کنون 3 میلیون و 552 هزار و 869 پرونده صاحبان اصناف و 
مشاغل از طریق فرم تبصره 100 قانون مالیات تعیین تکلیف شدند و یک میلیون 
و 84 هــزار و 804 پرونده هم اقدام بــه ارائه اظهارنامه کرده اند که در مجموع 
4.6 میلیون نفر از صاحبان اصناف و مشاغل مالیات عملکرد آنها برای سال 1401 

در سال جاری مشخص و تعیین تکلیف شده است.
وی گفت: سال گذشته تا پایان خرداد ماه که مهلت قانونی استفاده از تبصره 
100 بود، حدود 4 میلیون و 450 هزار نفر از صاحبان مشاغل و اصناف از تبصره 
100 استفاده کرده و یا اقدام به ارائه اظهارنامه مالیاتی کرده بودند، بنابراین امسال 
نسبت به سال گذشته با تحقق 105 درصدی مواجه هستیم که 5 درصد بیشتر از 

کل پرونده های مالیاتی اصناف و مشاغل در سال گذشته بوده است.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی در مورد سخنان یکی از نمایندگان مجلس در 
صحــن مجلس که گفته بود برخی اصناف به وی مراجعه کرده و گلایه کرده 
بودند که چرا مالیات آنها از 2 تا 5 میلیون تومان یکباره به 20 میلیون تومان رسیده 
است، گفت: میانگین پرداخت مالیات اصناف برای یکسال در سال گذشته حدود 
2.6 میلیون تومان بوده، در حال حاضر میانگین پرداخت مالیات هر واحد صنفی 

بین 5.6 تا 5.7 میلیون تومان در سال است.
موحدی بک نظر این را هم گفت: 50 درصد صاحبان اصناف و مشاغل مالیات 
صفر اظهار کرده اند، یعنی عملًا برای عملکرد سال 1401 خود، حتی یک ریال 

مالیات نمی پردازند، فقط اظهارنامه پر کرده اند.
وی با بیان اینکه یکی از مأموریت های سازمان امور مالیاتی تحقق عدالت هم 
در دریافت و هم در هزینه کرد درآمدهای مالیاتی است، گفت: ما نمی گوییم باید از 
همه اصناف مالیات بگیریم، چون که 50 درصد اصناف مالیات صفر می پردازند و 

90 درصد اصناف مالیات کمتر از 10 میلیون تومان در سال می پردازند.
به گفته سخنگوی سازمان امور مالیاتی با توجه به تمدید مهلت ارائه اظهارنامه 
مالیاتی و یا استفاده از تسهیلات تبصره 100 قانون مالیات تا 10 تیر ماه سال 
جاری گفت: اولاً که سازمان امور مالیاتی بنایی ندارد که مهلت یاد شده را تمدید 

کند و در ثانی تمدید در اختیار ما نیست، ما یک سازمان مجری قانون هستیم در 
31 خرداد ماه که مهلت مالیات اصناف به پایان رسیده با مصوبه شورای هماهنگی 
سران قوا 10 روز اضافه شد، بنابراین به صاحبان اصناف و مشاغل که هنوز اقدام 
به ارائه اظهارنامه و یا استفاده از تبصره 100 نکردند، توصیه می کنیم، در مهلت 

باقیمانده در مورد مالیات خود اقدام کنند.
وی گفت: تا پایان 31 خرداد ماه به اندازه 100 درصد مؤدیان سال قبل پوشش 
داده بودیم، اما در این 4 روز که مهلت تمدید شده است 5 درصد به مؤدیان اضافه 
شده، یعنی حدودا روزانه 50 تا 100 هزار نفر جدید اقدام به ارائه اظهارنامه کرده اند. 
در روز 31 خرداد که آخرین مهلت قبلی بود 1.5 میلیون مراجعه به سایت سازمان 
مالیاتی به نشانی مالیات من داشتیم که در نوع خود یک رکورد به شمار می رود، از 
این تعداد 600 هزار نفر مالیات خود را مشخص کرده اند که یا فرم تبصره 100 پر 
کرده اند و یا اظهارنامه مالیات داده اند و بعد از 31 خرداد روزانه بین 50 تا 60 هزار 

نفر در روز برای تعیین تکلیف مالیات خود به سامانه مراجعه می کنند.
سامانه مالیات من

وی در مورد اینکه کسی که به سامانه مالیات مراجعه می کند، آیا کدرهگیری 
می گیرد، گفت: بعد از تکمیل فرم یک شماره قبض برای پرداخت دریافت می کنند 
که می توانند یک بخش از مالیات خود را نقدی بدهند و بخش دیگری را حداکثر 
تا 5 قســط تا آخر سال پرداخت کنند و بنابراین قبض و کد رهگیری دریافت 

می کنند.

نماینده مردم همدان در مجلس شورای اسلامی ضمن اعلام 
کشف یک معدن بزرگ لیتیم در همدان اعلام کرد: این معدن 

توانایی تامین 20 درصد نیاز جهان به لیتیم را دارد.
»حجت الاسلام و المسلمین احمد حسین فلاحی« در برنامه تهران 20 گفت: 
یک معدن ذخایز لیتیم در استان همدان کشف شده است. ما جزو کشورهایی 
با بزرگترین دخایر استراتژیک و نیروی انسانی توانمند هستیم ولی از آن استفاده 
نمی کنیم. این کشف باعث شده خیلی از کشورها درخواست بدهند که این معدن 
استخراج شود. این دستاورد ما را جز کشورهای دارنده ذخایر لیتیم قرار می دهد.

وی افزود: برای باتری ماشین های برقی می توانیم از این انرژی استفاده کنیم 
و با این حجم می توانیــم 20 درصد لیتیم جهان را تامین کنیم. ما به بخش 
خصوصی کمتر میدان داده ایم و می توانیم با استفاده از بخش خصوصی از این 
معادن استفاده کنیم. ما در زمینه معادن برنامه درستی نداشته ایم و باید به این 

حوزه توجه لازم، برنامه ریزی قوی و استخراج اصولی داشته باشیم.
نماینده مردم همدان در مجلس افزود: استرالیا در این زمینه پیشرفت خوبی داشته 
و اولین جلســه را با این کشور داشته ایم و چین هم اعلام آمادگی کرده که به 
ما در استخراج این معادن کمک کند. چند گروه از سرمایه گذاران خارجی برای 
سرمایه گذاری در این معدن اعلام آمادگی کرده اند. این معدن یک توانمندی 
بین المللی برای ما ایجاد می کند و باید وزارت صمت برنامه ریزی دقیقی برای 

آن داشته باشد.

وی افزود: منطقه کشــف این معدن بکر و استراتژیک است و ظرفیت های 
فراوانی دارد. نیازمند یک برنامه منسجم برای بهره برداری از این معدن هستیم. 
در همین شرایط تحریم هم کشورهای دیگر با توجه به استراتژیک بودن این 

معدن حاضرند در کشور ما سرمایه گذاری کنند.
معدن لیتیم 8 و نیم میلیون تن ذخیره دارد

پیری دبیر کل خانه صنعت معدن و تجارت جوانان ایران هم در این برنامه گفت: 
لیتیم به واسطه اینکه فلز بسیار سبکی با مقاومت گرمایی بالا است در صنعت 
فضایی های تک و هواپیمایی و کاشی و سرامیک مورد استفاده قرار می گیرد. فلز 
لیتیم در حوزه آلایندگی بسیار حائز اهمیت است و در بحث انرژی های تجدید 
پذیر بسیار مورد توجه قرار گرفته است. لیتیم اثرات سوء زیست محیطی اندکی 
دارد. استخراج این معدن توسط یک جوان در بخش خصوصی از سال 99 شروع 

شده و اسفند 1401 توانست موفق به کشف به لیتیم شود.
وی ادامــه داد: این معدن 8 و نیم میلیون تن ذخیره لیتیم دارد این کشــف 
باعث شــد ما بین کشورهای دارنده ذخایر لیتیم قرار بگیریم. شیلی، استرالیا و 
چین 3 کشور دارای بزرگترین ذخایر لیتیم در جهان هستند. رشد قیمت لیتیم در 

سال های گذشته فوق العاده بالا بوده است.
پیری افزود: تا 2030 بازار لیتیم به 192 میلیارد دلار خواهد رســید. آمریکا در 
حال حاضر 180 میلیارد دلار مگا پروژه در زمینه لیتیم دارد. برای اولین بار گواهی 
کشف لیتیم در کشور صادر شده به همیت دلیل با تکنولوژی استخراج لیتیم را 

نداریم.
وی افزود: باید با چین مراودات خود در زمینه لیتیم را افزایش دهیم و پشــت 
معدن دار لیتیم همدان بایستیم. باید بانک ها و وزارت امور خارجه برای بحث 
ورود تکنولوژی برای این منطقه پای وار بیایند تا بتوانیم به هاب تامین لیتیم 

منطقه تبدیل شویم.
دبیر کل خانه صنعت معدن و تجارت جوانان ایران خاطرنشان کرد: باید یک 
پایلوت نیمه صنعتی در این معدن راه اندازی شــود که هزینه زیادی دارد. ما از 
خودروسازی خودمان 60 سال است حمایت کرده ایم ولی هنوز بچه ای داریم 
که که نیازمند پدرش است، بهتر است کمی از این حمایت را صرف حمایت از 

ذخایر لیتیم کنیم.

 استقبال 4/6میلیون نفر صاحبان اصناف و مشاغل
 از پرداخت مالیات

 ایران توانایی تامین 20 درصد
 نیاز جهان به لیتیم را دارد

 قیمت سازی دلالان در بازار مسکن
 این بار از مسیر سکوهای فروش اینترنتی

کارشناس مسکن گفت: بر مبنای نتایج یک بررسی علمی، با ثبت 5000آگهی 
کاذب در یکی از سکوهای فروش اینترنتی، می توان قیمت مسکن در یک 
منطقه تهران را 25 درصد افزایش داد و این نشــان می دهد این سکوهای 

اینترنتی چه میزان در رشد کاذب قیمت مسکن اثرگذارند.
فرهاد صادقی در تشریح ساماندهی سکوهای فروش برخط در فضای مجازی اظهار داشت: 
نتایج یک بررســی نشان می دهد، بستر سکوهای فروش برخط به جولانگاه دلالان مسکن 
تبدیل شده اند و بخش عمده ای از آگهی ها بر مبنای اطلاعات غلط هستند. این کارشناس حوزه 
مسکن با بیان اینکه قیمت سازی فقط یکی از تخلفات صورت گرفته در بستر سکوهای فروش 
برخط است، گفت: شما با حجم قابل توجهی آگهی در این سکوها مواجه هستید که بر مبنای 
اطلاعات غلط بنا نهاده شده است، برای مثال ممکن است، ملک آگهی شده در این فضا اصلا 

وجود خارجی نداشته باشد.
 55 درصد آگهی های مسکن در فضای مجازی بر مبنای اطلاعات غلط است

وی افزود: بر اساس نتایج یک بررسی علمی، 55 درصد از آگهی های ثبت شده در سکوهای 
فروش برخط در زمینه ملک بر مبنای اطلاعات غلط بنا نهاده شده اند.

صادقی با اشاره به دلیل وجود آگهی های غلط در سکوهای فروش بر خط بیان کرد: این بررسی 
علمی نشان می دهد، با ثبت 5000 آگهی کاذب در یکی از این سکوها، می توان قیمت مسکن 
در یک منطقه تهران را 25 درصد افزایش داد و دلالان مسکن با سواستفاده از فضای نابه سامان 
این پلتفرم ها با ثبت آگهی برای ملکی که اساسا وجود خارجی ندارد، قیمت سازی می کنند.این 
کارشناس حوزه مسکن تاکید کرد: راهکار ساماندهی سکوهای فروش برخط اتصال این سکوها 
به بانک های اطلاعاتی حاکمیت است تا اساسا امکان ثبت ملک بدون وجود خارجی منتفی شده 

و همچنین صاحب خانه قادر به آگهی کردن مسکن خود باشد.
رئیس جمهور به مسئله سکوهای فروش برخط ورود کرد

وی ادامه داد: این مسئله یعنی ساماندهی سکوهای فروش برخط صورت جلسه هفتم شورای 
عالی مسکن است و رئیس جمهور هم بر آن تاکید کرده اما تاکنون شاهد اقدام نتیجه دار در این 
زمینه نبوده ایم.صادقی گفت: با راه اندازی سامانه معاملات املاک و مستغلات، برای قرارداد اجاره 
نیازی به مراجعه به بنگاه نیست و اگر فضای سکوها هم ساماندهی شود، شاهد تکمیل پازل 
معاملات شخص به شخص در کشور خواهیم بود.این کارشناس حوزه مسکن تاکید کرد: دولت 
قبل برای ساماندهی این سکوها نسبت به حذف قیمت اقدام می کرد اما این راهکار نمی تواند 

نتایج مطلوبی داشته باشد و باید راهکارهای بروز را در دستور کار قرار داد.

 تخصیص 1/1میلیارد دلار ارز
برای واردات دارو طی 3 ماه گذشته

تخصیص ارز در بانک مرکزی طی 3 ماه گذشته برای واردات دارو، مواد اولیه تولید 
دارو، تجهیزات و ملزومات پزشکی، شیر خشک از مرز یک میلیارد و 100 میلیون 

دلار گذشت.
بر اساس برنامه ریزی های انجام شده در سال 1402 رقمی حدود 3.5 میلیارد دلار ارز 28500 تومان 

برای واردات دارو ، تجهیزات پزشکی و شیرخشک نوزادان تخصیص خواهد یافت.
بر اساس این گزارش در جلسه ای که هفته گذشته با حضور رئیس کل بانک مرکزی، وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی، رئیس سازمان غذا و دارو و رئیس سازمان تأمین اجتماعی برگزار شد راهکارهای 
تأمین ارز دارو بررسی و بر لزوم تسریع تأمین ارز دارو تأکید شد.در این جلسه محمدرضا فرزین تخصیص 
و تأمین ارز در حوزه دارو را از اصلی ترین اولویت ها خواند و تصریح کرد: با توجه به اهمیت تامین به موقع 
دارو و کاهش مشکلات مردم در این حوزه، ضروری است شبکه بانکی در اعطای اعتبار و تسهیلات دهی 
به بخش دارو و بهداشت دستورات بانک مرکزی را در اسرع وقت اجرایی کنند.همچنین در این جلسه 
رئیس کل بانک مرکزی به منظور تسریع و بهبود در تخصیص و تأمین ارز دارو، دستورات لازم از جمله 

در اختیار گذاشتن 100 میلیون یورو تنخواه ارزی را صادر کرد.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین ضمن تاکید بر ضرورت هماهنگی تمام دستگاه های ذیربط برای 
تسهیل اختصاص اعتبارات و تامین نقدینگی شرکتهای تولیدی دارویی گفت: بانک مرکزی به همین 
منظور امسال 30 هزار میلیارد تومان تسهیلات جدید در قالب سرمایه در گردش از طریق بانک های عامل 
به شرکت های دارویی جهت تأمین دارو و مواد اولیه پرداخت می کند.وزیر بهداشت نیز در این جلسه ضمن 
قدردانی از فعالیت های بانک مرکزی و شبکه بانکی در زمینه تخصیص و تأمین ارز و اعطای تسهیلات 
و اعتبار به بخش بهداشت و دارو بر لزوم تسریع در این باره تأکید کرد.همچنین به گفته رئیس سازمان 
غذا و دارو به منظور تسریع و تسهیل خدمات ارزی و اعتباری تفاهم نامه جدید تنظیم و به امضای طرفین 
رسید.بر این اساس در جلسه یاد شده تعدادی از نمایندگان شرکت های تولید کننده دارو و مواد اولیه و وارد 
کنندگان دارو به بیان دغدغه ها و دیدگاه های خود در حوزه تخصصی پرداختند. رئیس کل بانک مرکزی 
نیز راهکارهای حل مشکلات مذکور را مورد بررسی و دستورات لازم را به همکاران ارزی و اعتباری بانک 

مرکزی و بانکهای عامل مرتبط صادر کرد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:
افزایش 28 درصدی خرید تضمینی گندم

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران، از پرداخت 25 هزار میلیارد تومان دیگر 
از پول گندم های خریداری شده به کشــاورزان سراسر کشور خبر داد و گفت: با 
واریز این مقدار، تاکنون 50 هزار و 569 میلیارد تومان به صورت علی الحساب به 

گندمکاران سراسر کشور پرداخت شده است.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »سید سعید راد« با اعلام اینکه خرید تضمینی گندم از کشاورزان 
در بهار 1402 نسبت به بهار 1401، بیش از 28 درصد رشد داشته است، افزود: میزان خرید محصول 
راهبردی گندم از کشاورزان تاکنون به 4 میلیون و 773 هزار تُن رسیده است.معاون وزیر جهاد کشاورزی 
با اشاره به اینکه با آغاز خرید تضمینی گندم در سه استان آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی و زنجان، 
عملیات خرید هم اکنون در 28 استان کشور در جریان است، اظهار کرد: به ترتیب، استان های خوزستان با 
یک میلیون و 714 هزار تُن، فارس با 747 هزار تُن و گلستان با 490 هزار تُن، پیشتاز خرید این محصول 
در کشور هستند. راد با بیان اینکه در سه استان چهارمحال و بختیاری، کردستان و همدان نیز عملیات 
خرید گندم از هفته آینده آغاز خواهد شد، تصریح کرد: با توجه به بارش های مناسب فصل بهار، این امید 
می رود تا میزان گندم به مراتب بیشتری نسبت به سال گذشته در استان های غرب و شمال غرب کشور 

خریداری شود.
خریدتضمینی 83 هزارتن کلزا

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران، میزان خرید تضمینی دانه روغنی کلزا در سال جاری را حدود 
83 هزار تن، اعلام کرد و افزود: این میزان دانه روغنی، در 24 اســتان کشور، خریداری شده است.وی 
گفت: استان های خوزستان، گلستان و مازندران به ترتیب با 31، 20 و 9 هزار تن، بیشترین میزان این 

محصول را در کشور خریداری کرده اند.

مشاور عالی اتحادیه مرغداران گوشتی خبر داد
کاهش قیمت جوجه یکروزه

مشاور عالی اتحادیه مرغداران گوشتی ضمن اشاره به کاهش قیمت جوجه یکروزه از 
افزایش جوجه ریزی و به تبع آن افزایش تولید مرغ در کشور خبر داد.

محمدعلی کمالی در پاسخ به اینکه آیا قیمت جوجه یکروزه کاهش یافته است؟ گفت: قیمت جوجه 
یکروزه نسبت به اوایل ماه گذشته تعدیل یافته است، بر اساس آمارها در خردادماه حدود 115 میلیون 
قطعه جوجه ریخته شده و پیش بینی می کنیم که تا 123 میلیون قطعه هم بازار جوابگو باشد.وی در پاسخ 
به اینکه آیا در ماه های آینده عرضه مرغ با قیمت مصوب هر کیلو 73 هزار تومان افزایش می یابد؟ تصریح 
کرد: با توجه به افزایش تولید به طور قطع قیمت مرغ با نرخ مصوب عرضه خواهد شد.کمالی در ادامه 
عنوان کرد: قیمت مصوبی که برای مرغ زنده گذاشته شده کیلویی 52 هزار تومان است. این قیمت اگر 
چه با برآورد قیمت ما و هزینه مرغداران فاصله دارد ولی آن را پذیرفته ایم. کشتارگاه ها و توزیع کنندگان 
مدعی هستند قیمت 73 هزار تومان مرغ برای مصرف کننده پایین است و هزینه های کشتار و افت 
لاشه را به طور کامل پوشش نمی دهد. بنابراین مسئولان ذیربط و توزیع کنندگان عمده و خرد باید این 

موضوعات را مورد بررسی قرار دهند.

 106 کیلومتر از خط دوم راه آهن قزوین-زنجان 
آماده می شود

مدیرعامل شرکت راه آهن گفت: با تکمیل منابع مصوب در سفر اول رییس جمهور به 
استان زنجان، 106 کیلومتر از خط دوم راه آهن قزوین - زنجان در تا پایان امسال 

مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.
سید میعاد صالحی درباره پروژه احداث خط دوم راه آهن قزوین - زنجان گفت: هرچند در مرداد ماه 
سال 1400 و در روزهای پایانی دولت قبل، 106 کیلومتر از این پروژه به صورت ناقص افتتاح شد اما این 
افتتاح در واقع یک افتتاح نمایشی بوده و با استانداردهای لازم برای بهره برداری فاصله زیادی داشت و 
به همین خاطر در این سال ها هیچ استفاده ای از این خط ریلی نشد.وی افزود: در دور اول سفر استانی 
جناب آقای دکتر رییسی به استان زنجان، مبلغ 800 میلیارد تومان برای تکمیل نهایی 106 کیلومتر از 
خط دوم راه آهن قزوین زنجان تخصیص پیدا کرد. در نتیجه با تزریق حدود 400 میلیارد از اعتبار مصوب، 
اکنون پیشرفت پروژه به بالای 90 درصد رسیده است.مدیرعامل راه آهن افزود: تکمیل این بخش 106 
کیلومتری مستلزم تزریق الباقی اعتبار مصوب سفر رییس جمهور محترم به استان زنجان است و جناب 
آقای مهندس منصوری معاون اجرایی محترم ریس جمهور در بازدیدی که داشــتند دستور لازم را به 
سازمان برنامه و همچنین استانداری زنجان برای تامین این اعتبار دادند که در این صورت 106 کیلومتر از 
این پروژه ان شاءالله تا پایان امسال به بهره برداری می رسد.به گزارش راه آهن جمهوری اسلامی ایران، 
معاون وزیر راه و شهرسازی همچنین درباره احداث الباقی این پروژه به طول 75 کیلومتر گفت: طول 
کل این پروژه 181 کیلومتر است که برای 75 کیلومتر باقی مانده نیز بنا به دستور معاون محترم اجرایی 
 رییس جمهور، مقرر شد با مشارکت سازمان برنامه و بودجه، راه آهن، استانداری زنجان و سایر بخش ها، 
1300 میلیارد تومان تامین اعتبار انجام شود که در این صورت، پروژه خط دوم راه آهن قزوین زنجان ان 

شاالله تا هفته دولت سال آینده به بهره برداری کامل می رسد.

  اروندکنار؛ سرزمین نخل های بی سر تصویر روز

اروندکنار از توابع شهرستان آبادان و در 52 کیلومتری این شهرستان واقع شده و همچنین در حدود 300 متری خاک کشور عراق قرار دارد. در زمان جنگ تحمیلی، درختان نخل زیادی خشک شدند و اروندکنار به »سرزمین نخل های بی سر« مشهور شد. درخت نخل فیزیولوژی ای همچون بدن انسان دارد و چنانچه سر آن قطع شود درخت به طور کامل 
خشک می شود.                                       عکس از: مرضیه بهبهانی


